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فرهیختگان     مراسم نمادین آغاز سال تحصیلی دانشگاه ها و موسسات آموزش عالی 

کشور روز گذشته در تالار علامه امینی دانشگاه تهران برگزار شد. مراسمی که مانند 

وضعیت سال تحصیلی جدید، شور و حال گذشته را نداشت و چنگی به دل نمی زد. 

حسن روحانی، رئیس جمهور هم در مراسم امسال، ترجیح داد تا مانند زنگ بازگشایی 

مدارس حضور فیزیکی نداشته باشد و از طریق دوربین ها و به شکل مجازی در این 

مراسم سخنرانی کند. منصور غلامی وزیر علوم، تحقیقات و فناوری، سعید نمکی 

وزیر بهداشت، درمان و آموزش پزشکی، محمود نیلی احمدآبادی رئیس دانشگاه 

تهران، عباسعلی کریمی رئیس دانشگاه علوم پزشکی تهران و یک نماینده از اساتید 

و نماینده دیگری از دانشجویان در این مراسم سخنرانی کردند. 

  آغاز سال تحصیلی بدون حضور دانشجویان
در مراسم روز گذشته مصطفی رستمی رئیس نهاد نمایندگی مقام معظم رهبری در 

دانشگاه ها، سورنا ستاری معاون علمی و فناوری رئیس جمهور، معاونان وزارتخانه های 

علوم و بهداشت و تنی چند از روسای دانشگاه ها در نیمه  پایینی سالن محل برگزاری 

برنامه با حفظ پروتکل های بهداشتی حضور داشتند. در تصاویر تلویزیونی پخش 

شده از برنامه روز گذشته هم فقط همین بخش از سالن قابل تماشا بود چراکه اساسا 

بخش دیگر سالن، به جز اصحاب رسانه و تعدادی از کارمندان دانشگاه، فرد دیگری 

حضور نداشت. دانشجویان، غایبان اصلی دیروز بودند و شاید تنها دانشجوی حاضر 

در سالن، ایزد محمدخواجه، دبیرکل شورای صنفی دانشگاه علوم پزشکی تهران 

بود که به عنوان نماینده دانشجویان سخنرانی کرد. درحالی که تنی چند از فعالان 

دانشجویی دانشگاه تهران در کنار ورودی کتابخانه مرکزی دانشگاه تهران به عدم 

حضور رئیس جمهور و بی توجهی او به دانشجویان اعتراض کردند. 

  جامعه علمی کشور نگران کم   توجهی به علوم پایه
محمود نیلی احمدآبادی، رئیس دانشگاه تهران، نخستین سخنران این مراسم بود که 

پس از تلاوت آیات قرآن کریم سخنان خود را آغاز کرد. او در سخنان خود عدم توجه 

کافی به علوم پایه و بنیادین را یکی از نگرانی های جامعه علمی کشور توصیف کرد 

و اظهار داشت: »این علوم کمتر مورد توجه نخبگان و سیاستگذاران است. درواقع 

برای عدم توجه و استقبال جوانان دلایل متعددی می توان ذکر کرد.« 

نیلی احمدآبادی ادامه داد: »اگر چه افزایش شرکت  کنندگان در علوم انسانی با توجه 

به نقش و جایگاه آن خبر خوبی است ولی کاهش تعداد شرکت کنندگان گروه علوم 

ریاضی و فیزیک با توجه به اهمیت علوم پایه و بنیادین و نیاز مبرم کشور به تولید 

زیرساخت ها می تواند نگران کننده باشد.« 

وی یکی از امکان های شغلی دانشجویان علوم پایه آموزش وپرورش دانست و گفت: 

»اکنون که تنها مسیر ورود به آموزش وپرورش دانشگاه فرهنگیان است ضمن تشکر از 

این دانشگاه که از ظرفیت سایر دانشگاه ها برای تامین نیاز خود به خوبی استفاده کرد 

امید است که تمهیدات بیشتری مانند بورسیه کردن سایر دانشجویان در رشته های 

مورد نیاز امکان ورود نخبگان دانشگاهی در علوم پایه و آموزش وپرورش بیش از 

گذشته فراهم شود که هم به نفع آموزش وپرورش و هم توسعه علوم پایه خواهد بود 

که از دیگر عوامل افزایش بودجه پژوهش در زمینه علوم پایه و بنیادی است که نیاز 

به توجهات بیشتر از سوی دانشگاه های مسئول دارد.« 

رئیس دانشگاه تهران در بخش دیگر سخنان خود به موفقیت دانشگاه در ارائه آموزش ها 

به شکل مجازی اشاره کرد و گفت: »عدم دسترسی به اینترنت رایگان برای دانشجویان 

با توجه به حجم برنامه های آموزشی بار سنگین مالی به دوش آنها به ویژه دانشجویان 

کم بضاعت می گذارد که می تواند موجب اختلال در یادگیری دانشجویان شود و این 

نگرانی مشترک همه کشورهای جهان در امر آموزش الکترونیکی را ایجاد خواهد کرد.« 

نیلی احمدآبادی خواستار تشکیل یک کمیته ملی پژوهش و فناوری در حوزه مقابله 

با ویروس کرونا برای ایجاد شبکه ملی متشکل از همه امکانات تخصصی، علمی 

و فناوری کشور در سایر امکانات پشتیبانی درمانی و مالی شد و گفت: »در این 

شرایط می توان دستاوردهای عظیم تری برای کشور در حوزه مقابله با کرونا کسب 

کرد. درواقع تشکیل این کمیته مدت ها پیش توسط دانشگاه تهران پیشنهاد شد 

ولی موردتوجه قرار نگرفت.« 

  گلایه های رئیس دانشگاه علوم پزشکی تهران از حضور نیافتن روحانی
عباسعلی کریمی، رئیس دانشگاه علوم پزشکی تهران که یکی از میزبانان مراسم 

آغاز سال تحصیلی دانشگاه ها و موسسات آموزش عالی و آموزش پزشکی بود در 

سخنانی از عدم حضور فیزیکی رئیس جمهور در این مراسم انتقاد کرد و گفت: »ما 

سال تحصیلی جدید را در روزهایی شروع می کنیم که هفت ماه است کشور درگیر 

پاندمی کووید- ۱۹ است. مردم شرایط سختی را در این مدت پشت سر گذاشتند و 

البته که باید خدا قوت محکمی به وزارت بهداشت گفت.« 

وی با اشاره به اینکه ما در روزهای ابتدایی شیوع کرونا ویروس مشکلات زیادی داشتیم، 

تصریح کرد: »یادم هست در اوایل شیوع این بیماری یکی از پرستاران به من می گفت 

وقتی تاکسی من را سوار کرد و فهمید از بیمارستان می آیم من را وسط راه پیاده کرد. 

بنابراین معتقدم نیروهای ما در این مدت همانند جبهه های جنگ تلاش کردند.« 

رئیس دانشگاه علوم پزشکی تهران افزود: »شاید بهتر باشد یک مرتضی آوینی دیگری 

از خط مقدم درمان هم تصاویر را ثبت کند چراکه دوران شیوع کرونا ویروس یک 

دوران سخت است و ما در علوم پزشکی افرادی داشتیم که شهید راه سلامت شدند.« 

وی با انتقاد از عدم حضور رئیس جمهور در مراسم آغاز سال تحصیلی دانشگاه ها و 

موسسات آموزش عالی تاکید کرد: »ای کاش امروز بعد از هفت ماه تلاش دانشگاه 

علوم پزشکی و تمام کادر بهداشت و درمان، رئیس جمهور را در جمع خودمان داشتیم 

تا شما حضوری از کادر درمان تشکر می کردید و شاید روحیه کادر درمان نیز تغییر 

می کرد و خستگی از تن ها بیرون می رفت.« 

  فرصت سوزی مسئولان برگزاری برنامه در انتخاب نماینده اساتید
نفر بعدی که با دعوت مجری پشت تریبون قرار گرفت حکمت الله ملاصالحی، استاد 

دانشکده ادبیات و علوم انسانی دانشگاه تهران بود. او که به نمایندگی از اعضای 

هیات علمی دانشگاه ها سخنرانی می کرد، نتوانست صحبت های خود را به صورت 

کامل ارائه دهد، هرچند صحبت های مطرح شده از جانب وی نه در رسانه ها بلکه 

حتی در سایت دانشگاه تهران به چشم نمی خورد. 

  انتقادهای تندوتیز نماینده دانشجویان؛ از فرار مغزها تا ازدواج دانشجویی
ایزد محمدخواجه، دبیرکل شورای صنفی دانشگاه علوم پزشکی تهران سخنران دیگر 

مراسم آغاز سال تحصیلی بود. او که به عنوان نماینده دانشجویان در این مراسم 

سخنرانی می کرد، در بخشی از صحبت های خود ضمن انتقاد از عد تغییر پرداختی 

دستیاران و کارورزان گفت: »آقای رئیس جمهور، مسئولان، آیا می دانید پرداختی 

دستیاران، کارورزان و عزیزان پرستاری سال های سال است ثابت مانده است؟ آیا 

می دانید این پرداختی نه به عنوان حقوق و حق الزحمه بلکه به عنوان کمک هزینه با 

منت پرداخت می شود و آیا می دانید نخبگان علمی کشور عزیزمان ایران حتی امکان 

تامین هزینه های ابتدایی زندگی شان را ندارند؟« 

دبیر حقوقی شورای صنفی دانشجویان وزارت بهداشت ادامه داد: »جناب آقای 

رئیس جمهور، جناب دکتر ستاری معاونت علمی ایشان، به عنوان دبیر حقوقی شورای 

صنفی وزارت بهداشت، به عنوان دبیرکل شورای صنفی دانشگاه علوم پزشکی تهران 

و به نمایندگی از برادران و خواهران عزیزم در دانشگاه تهران صبحت می کنم؛ آیا 

می دانید فارغ التحصیلان این دو دانشگاه برتر هرساله چند درصد از کشور مهاجرت 

کرده و به اصطلاح فرار مغز می شوند؟ امیدوارم بدانید.«  محمدخواجه گفت: »جناب 

آقای رئیس جمهور تاکید کرده است بر ازدواج دانشجویی، سوال من از شما و سایر 

مسولان ذی ربط این است آیا حداقل های رفاهی برای زوج های جوان فراهم است؟ 

کمترین آن خوابگاه های متاهلی است، آیا می دانید خوابگاه های ما امکان پذیرش 

حتی یک زوج جوان را ندارد؟ آیا می دانید از ساخت خوابگاه های دانشگاه علوم 

پزشکی تهران ۵۰ سال می گذرد؟« محمدخواجه تاکید کرد: »با گذشت ۷ ماه از بحران 

کرونا هنوز هیچ کدام از بسترهای آموزش مجازی زیرمجموعه وزارت بهداشت رایگان 

نشده است، به داد دانشجویان علوم پزشکی در هزینه های سرسام آور اینترنت برسید.« 

  رعایت پروتکل ها، مانع حضور فیزیکی رئیس جمهور شد
در ادامـه ایـن مراسـم سـعید نمکـی، وزیـر بهداشـت، پروتکل هـای بهداشـتی را 

مانـع حضـور رئیس جمهـور در دانشـگاه تهران عنوان کرد و گفـت: »امروز اگرچه 

بـه صـورت نمادیـن روز بازگشـایی دانشگاه هاسـت اما ۷ ماه اسـت دانشـجویان، 

رزیدنت هـا و پرسـتاران بی وقفـه در رشـته های مختلـف بـه صـورت شـبانه روزی 

حضور فعال داشـته و در کنار مردم برای مدیریت کرونا فعالیت دارند. در ایامی 

کـه دانشـگاه ها تعطیـل بود مسـن ترین اسـاتید پروانـه وار در کنار مـا بودند.« 

وزیـر بهداشـت، درمـان و آمـوزش پزشـکی اظهـار کرد: »ما توانسـتیم بـا امکانات 

انـدک در سـال سـخت تحریـم و شـرایط بسـیار پرمضیقـه اقتصادی، حماسـه ای 

خلـق کنیـم کـه زبانـزد خـاص و عـام در دنیـا باشـیم و حتـی دشـمنان مـا اذعان 

کردنـد کـه هیـچ بیمـاری در ایـران زمیـن پشـت در بیمارسـتان ها سـرگردان 

نمانـد و هیـچ بیمـاری بـه دلیـل بی بضاعتـی اقتصـادی از درمـان بـاز نمانـد و 

مـوج سـهمگین کرونـا را سـربازان نظـام سـلامت مدیریـت کردنـد و ایـن بـرای 

جمهـوری اسـلامی ایـران افتخـاری شـد امـا همواره داغ از دسـت دادن اسـاتید 

را در سـینه خواهیـم داشـت.« 

  دانشگاه ها در برنامه هفتم توسعه به عنوان سرمایه ملی دیده شوند
منصور غلامی، وزیر علوم نیز در این مراسـم سـخنرانی کرد. او در آغاز سـخنان 

خـود بـه شـرایط دانشـگاه ها و موسسـات آمـوزش عالـی در دوران شـیوع کرونـا 

ویـروس اشـاره کـرد و گفـت: »ایـن مراکـز طی نیمسـال گذشـته آزمونی را پشـت 

سـر گذاشـتند کـه در نـوع خود تحسـین برانگیز اسـت.« 

وی در ادامـه تصریـح کـرد: »دانشـگاه ها و موسسـات آمـوزش عالـی مـا شـرایط 

مقابلـه و مداخلـه سـریع بـا اقدامـات پیـش رو در جامعـه را دارنـد. قبـلا نیـز مـا 

مـواردی این چنینـی داشـتیم، به گونـه ای کـه در سـال های گذشـته اتفاقـات 

و حوادثـی در کشـور رخ داده اسـت. نظیـر سـیل، زلزلـه و... کـه مراکـز علـم و 

فنـاوری مـا بـه خوبـی توانسـته بودنـد در این شـرایط حضور داشـته و سـهم خود 

را به خوبـی ایفـا کننـد.« 

وزیـر علـوم عملکـرد دانشـگاه ها و موسسـات آمـوزش عالـی در انتقـال آموزش از 

شـیوه حضـوری بـه مجـازی را مثبـت ارزیابی کرد و ادامه داد: »ایـن انتقال بدون 

داشـتن برنامـه مطالعـه شـده یک تحول جـدی و جدید بود که در دانشـگاه های 

ما اتفـاق افتاد.« 

دکتـر غلامـی همچنیـن تاکیـد کـرد: »تقاضـای مـن ایـن اسـت کـه حمایت های 

دولت از دانشـگاه ها در شـرایط فعلی که با شـیوع کرونا ویروس مواجه هسـتیم 

همچنـان ادامـه پیـدا کنـد تـا دانشـگاه ها در کنـار فعالیت هـای پژوهشـی، 

تحقیقاتـی و آموزشـی بـرای پاسـخ بـه اقدامـات انجام شـده در زمینـه اختراعات 

و نقـش جامعه محـور خـود موفـق عمـل کننـد. درواقـع بـرای ادامـه برنامه هـای 

آینـده دانشـگاه ها نیـاز اسـت ایـن حمایت هـا ادامـه پیـدا کنـد و امیدواریـم در 

برنامـه هفتـم کـه تدویـن می شـود سیاسـت هایی اتخـاذ شـود تـا حمایت هـا از 

ایـن مراکـز به عنـوان سـرمایه های ملـی دیـده شـود.« 

  نقدهای دانشجویی بهترین هدیه برای مسئولان کشور است
حسـن روحانـی، رئیس جمهـور آخریـن سـخنران مراسـم روز گذشـته دانشـگاه 

تهـران بـود. او در آییـن آغـاز رسـمی سـال تحصیلی ۱4۰۰- ۱3۹۹ دانشـگاه ها 

و مراکـز آمـوزش عالـی و فنـاوری کشـور، گفـت: »هیـچ چیـزی جـای آمـوزش 

حضـوری را در دانشـگاه ها نمی گیـرد امـا در عیـن حال با توجه به شـرایط کنونی 

کـه کرونـا بـر جامعـه تحمیـل کـرده اسـت، آمـوزش مجـازی می توانـد در بخـش 

بزرگـی از فعالیت هـای علمـی و تحقیقاتـی جایگزیـن آمـوزش حضـوری شـود.« 

روحانی دانشـگاه ها را مرکز تربیت کننده مدیران آینده کشـور، طرح نظریه های 

جدیـد در علـوم مختلـف و رهنمون کردن به سـوی چگونه زندگی کردن دانسـت 

و افـزود: »دانشـگاه همچنیـن فضـای نقـادی نسـبت بـه حکومـت، حاکمـان، 

دولـت و جوامع اسـت.« 

رئیس جمهـور تصریـح کـرد: »هیچ فضایی نقادتر از فضای دانشـجویی نیسـت و 

وقتـی ایـن نقـادی بـا در نظـر گرفتن انصاف و شـرایط جامعه توام باشـد، بهترین 

هدیه برای جامعه و مسـئولان کشـور اسـت.« 

رئیس جمهور همچنین با قدردانی از فداکاری و تلاش های انجام شده از سوی 

کادر بهداشـت و درمان کشـور که از ابتدای شـیوع ویروس کرونا به میدان آمده 

و بـرای حفـظ سـلامت و جـان مـردم از هیـچ کوششـی دریـغ نکرده انـد، گفـت: 

»امـروز بـه لطـف تلاش هـای انجـام شـده در حـوزه بهداشـت و درمـان می توانیم 

بـدون دراز کـردن دسـت نیـاز به سـوی دیگران روی پای خود بایسـتیم.« 

روحانـی تصریـح کـرد: »در زمینـه تولیـد تجهیـزات پزشـکی و داروی موردنیـاز، 

شـرکت های تولیـد دارو و تجهیـزات بـار سـنگینی بردوش داشـتند و بـا اقدامات 

خوب انجام شـده از سـوی این شـرکت ها و همچنین شـرکت های دانش بنیان، 

امـروز ۹۵ درصـد نیـاز دارویـی جامعـه در داخل کشـور تامین می شـود.« 

روحانـی در بخـش دیگـری از سـخنان بـه موفقیت هـای علمـی دانشـگاه های 

کشـور در عرصه جهانی اشـاره کرد و با ارزشـمند خواندن این موفقیت ها، گفت: 

»اگر ۷ سـال قبل یک دانشـگاه ایران در فهرسـت دانشـگاه های برتر جهان قرار 

داشـت، امروز 4۰ دانشـگاه ما در جمع دانشـگاه های برتر جهان قرار دارد و در 

نـوآوری علمـی جایـگاه مـا از ۱2۰ بـه 6۵ ارتقـا یافتـه کـه نشـان می دهد حرکت 

خوبی در نوآوری طی ۷ سـال گذشـته انجام شـده اسـت.« 

رئیس جمهـور بـا اشـاره بـه افزایـش ۱۰۰ برابـری تعداد شـرکت های دانش بنیان 

در کشـور و افزایـش 6۰۰ برابـری درآمـد ایـن شـرکت ها طـی ۷ سـال گذشـته، 

گفـت: »امـروز دانشـگاه های مـا خودکفـا شـده اند و اگـر همـکاری دانشـگاه بـا 

بخـش تولیـد، شـرکت های دانش بنیـان و کارخانه هـای نـوآوری بیشـتر شـود 

می توانند به زودی از بودجه دولتی بی نیاز شـوند.« روحانی در عین حال تاکید 

کـرد کـه تامیـن نیازهای ضروری دانشـگاه ها از اولویت های اصلی دولت اسـت. 

دانشگاه @ f a r h i k h t e g a n d a i l y

  نیمکت خبر

هزینه های کلان دانشگاه ها با الکترونیکی کردن آموزش تغییر نمی کند

علی خاکی صدیق معاون آموزشی وزارت علوم درباره راهکارهای برگزاری دروس عملی برای ترم جاری 

در دانشگاه ها گفت: »در ترم جاری اولویت برگزاری کلاس های حضوری با آزمایشگاه ها، کارگاه ها و 

بخش تجربی کلاس ها است. اولویت اول برای کلاس های حضوری با این دسته کلاس هاست و سپس 

اولویت با کلاس تحصیلات تکمیلی خواهد بود.« معاون آموزشی وزارت علوم افزود: »در تابستان سال 

جاری برخی دانشگاه ها، آزمایشگاه ها و کارگاه ها را برگزار کردند ولی به هر حال یکی از چالش های 

جدی آموزش الکترونیکی بخش تجربی، کارگاهی و آزمایشـــگاهی اســـت. وی درباره تعیین شهریه 

در ســـال تحصیلی جدید نیز گفت: »تعیین شـــهریه و کم یا زیاد کردن آن که برعهده هیات امنای 

دانشگاه ها است در حیطه معاونت آموزشی قرار ندارد و تنها مطلبی را که می توانم اعلام کنم این است 

که هزینه های کلان دانشـــگاه ها با الکترونیکی کردن آموزش خیلی تغییر نمی کند.« خاکی صدیق 

ادامه داد: »شاید سرویس غذای دانشجویان و رفت وآمد کم شود وگرنه از نظر تعداد کلاس ها و حقوقی 

که باید پرداخت شـــود خیلی تغییر ایجاد نمی شود و عمده هزینه های آموزش عالی باقی می ماند و 

حال اینکه چند درصد باید شهریه دانشجویان کاهش یابد، در اختیار هیات امنای دانشگاه هاست.«

طرح شهید طهرانی مقدم با روش جدید اجرا می شود

حسن سالاریه، معاون آینده سازان بنیاد ملی نخبگان در گفت وگو با آنا درخصوص طرح شهید طهرانی مقدم 

بیان کرد: »شرکت های دانش بنیان نیاز بسیاری به نیروی انسانی خبره و ماهر دارند، هدف از طرح شهید 

طهرانی مقدم احصای نیاز این شـــرکت ها به نیروی انسانی است.« وی افزود: »طرح شهید طهرانی مقدم 

متمرکز بر جذب نیروی انســـانی مســـتعد در شرکت های دانش بنیان به شـــکل دوره ای است.  نیروهای 

انسانی که بنیاد ملی نخبگان برای جذب در این شرکت ها شناسایی می کنند، از فارغ التحصیلان برجسته 

دانشگاه ها و از رشته  های مختلف هستند. 

بنیاد پایگاه اطلاعاتی از این افراد دارد و با آنها در ارتباط اســـت. بنیاد ســـعی دارد از طریق طرح شـــهید 

طهرانی مقدم بهترین نیروهای انسانی را برای شرکت های دانش بنیان شناسایی کند.« معاون آینده سازان 

بنیاد ملی نخبگان گفت: »در روش جدید، نیروهای انســـانی در چند لایه شناسایی می شوند که لایه اول 

براساس مدارک تحصیلی و سوابق آموزشی و پژروهشی است. در لایه دوم افراد منتخب مصاحبه تخصصی 

می شوند تا کمبود توانمندی و مهارت آنها مشخص شود، سپس کارگزاران بنیاد ملی نخبگان کلاس های 

مهارتی برگزاری می کنند تا نقاط ضعف نیروی انسانی برطرف شود.«

بازگشایی دانشگاه ها به معنی پایان وضعیت اضطراری کرونا نیست

معاون فرهنگی و دانشـــجویی وزارت بهداشـــت، درمان و آموزش پزشـــکی با تبریک آغاز سال تحصیلی جدید گفت: 

»بازگشـــایی دانشـــگاه ها و مراکز آموزش عالی به معنی پایان وضعیت اضطراری ناشی از شیوع ویروس کرونا نیست و 

هرگونه ارائه خدمات آموزشی باید با رعایت پروتکل های بهداشتی و مطابق با شیوه نامه فرآیندهای آموزشی باشد.«

سیماســـادات لاری در پیامی به مناسبت آغاز سال تحصیلی دانشگاه ها ضمن تقدیر از فعالیت های دانشجویان علوم 

پزشـــکی کشـــور در عرصه مبارزه با ویروس کرونا اظهار داشت: »پاییز که از راه می رسد طبیعت آهنگی جدید و باشکوه 

ســـر می دهد و بهار تعلیم، تربیت و اندیشـــه ورزی، مجال حضور پیدا می کند. هنگامه تجلی زیبای مهر، چشمه های 

سرمنشاء تفکر، عشق، محبت و اخلاق، جوشان شده و آینده سازان میهن رهسپار مراکز علم و آگاهی می شوند.«

در ادامه این پیام آمده است: »امسال سال تحصیلی جدید را درحالی آغاز می کنیم که آحاد مردم ایران همانند دیگر مردم 

جهان از ماه ها پیش با شیوع ویروس کرونا مواجه هستند و مراکز علم و معرفت پس از ماه ها تعطیلی بازگشایی می شوند.«

وی ادامه داد: »البته دانشجویان دانشگاه های علوم پزشکی کشور همراه و هم سو با جهادگران عرصه سلامت از مدت ها 

پیش در مراکز آموزشی و بعضا در خط مقدم مبارزه با ویروس کرونا حضور داشتند و دوشادوش کادر بهداشتی و درمانی 

کشور، مجاهدانه و ایثارگرانه در تلاش هستند تا مرهمی بر رنج و محنت مردم در ایام همه گیری این بیماری باشند.«

مراسم آغاز سال تحصیلی 1400- 1399 در دانشگاه ها کم فروغ تر از همیشه و در میان اعتراضات دانشجویی برگزار شد

بدرقه سرد دولت در  دانشگاه

دوشنبه 24 شهریور 1399   شماره 3134

مراسم آغاز سال تحصیلی دانشگاه ها و موسسات آموزشی کشور، یک حاشیه 

پررنگ تر از متن هم داشت. اعضای چند تشکل دانشجویی دانشگاه تهران، 

همزمان با برگزاری این مراسم در صحن این دانشگاه، با قرار دادن نمادین صندلی 

خالی رئیس جمهور اعتراض خود را نسبت به عدم حضور روحانی نشان دادند. این 

دانشجویان با در دست داشتن پلاکاردهایی اعتراض خود را نسبت به عملکرد 

ضعیف دولت به ویژه در حوزه اقتصادی اعلام کردند. »اقتصاد وابسته، دولت 

ورشکسته«، »روحانی ۱4۰۰- تخم مرغ ۱۵۰۰«، »پراید صدمیلیونی، لبخند بزن 

روحانی«، »از گلابی برجام چه خبر؟«، »چوب مذاکره لای چرخ صنعت« ازجمله 

شعارها و جملات نوشته شده روی پلاکاردهای دانشجویان بود. 

  نسل های آینده قضاوت خوبی از شما نخواهند داشت
سجاد اسماعیلی، نماینده تشکل جامعه اسلامی دانشجویان دانشگاه تهران در 

جمع دانشجویان این دانشگاه گفت: »آقای روحانی، آخرین سال دولت تدبیر و 

امید است و در شرایطی که میلیون ها محصل برای حضور در مدارس و دانشگاه ها 

حاضر می شوند شما پشت میز نشسته اید و از فصای مجازی در دانشگاه و 

مدارس سخن می گویید. حال که مجال گفت وگوی چهره به چهره ندادید، 

خواستیم اینجا بایستیم و حرف هایمان را بگوییم شاید شما حرف های ما 

را از نمایشگر بخوانید.« 

او ادامه داد: »گرانی خودرو و آشفتگی وضعیت بازار طلا و... به دلیل تحریم 

نیست، بلکه به دلیل بی توجهی به تذکرات 

رهبری در زمینه اقتصاد است؛ البته شما 

می روید و انقلاب می ماند، نسل های آینده 

قضاوت خوبی از شما نخواهند داشت. امروز 

به دانشگاه نیامدید، باشد ولی لطفا در مراسم 

۱6 آذر روز دانشجو در دانشگاه حضور یابید و 

پای سخنان دانشجویان بنشینید.« 

  خرید خانه و ماشین رویای مردم شده 
است

سجاد سجادی، نماینده مجمع دانشجویان عدالتخواه دانشگاه 

تهران نیز گفت: »آقای روحانی! بیش از هرچیزی باید مراتب خوشحالی خود را اعلام 

کنیم، چراکه باعث امیدواری است که آخرین سال ریاست جمهوری شماست.« 

امروز که رنگ شاخص های بورس درچشم مردم قرمز شده شاهد این هستیم که 

چشم به صندوق توسعه ملی بسته اید. امروز خرید خانه و ماشین رویای ایرانیان 

شده و کاری که با مسکن مهر انجام دادید، نابخشودنی است. شما مردم را با 

دلار ۵ هزار تومانی ترسانیدید، ولی به 2۵ هزار تومان رساندید. یکی از بدترین 

عملکردهای شما گرانی بنزین و دامن زدن به اتفاقات آبان ۹۸ بود.« 

  حرمت دانشجویان و دانشگاه را پاس نداشتید
نراقی، نماینده بسیج دانشگاه تهران نیز در سخنانی گفت: »آقای روحانی! مردم 

دیگر انتظار ندارند رئیس جمهورشان اقدامی را رقم بزند، تا کی می خواهید مسیر 

غلط گذشته خود را پیش ببرید؟«

او در ادامه اضافه کرد: »در آغاز سال تحصیلی حرمت دانشجویان و دانشگاه را 

پاس نداشتید. به نظرتان درست بود که دانشجویان اینجا و بیرون از سالن مراسم 

سال تحصیلی به بیان دغدغه هایشان بپردازند؟«

 نراقی ادامه داد: »راستی از تحریم ها چه خبر که قرار بود همه شان لغو شوند؟ 

تا کی ما باید خسارت های برجام بی فرجام را بدهیم؟ کاری که شما و کابینه 

تان با اعتماد اجتماعی و سرمایه عمومی مردم کرده اید هیچ کدام از دولت ها 

نکرده اند.« 

  وزیر علوم در پاسخ به دانشجویان: تعیین نماینده 
درحیطه اختیارات بنده نیست

پس از پایان این مراسم برخی از دانشجویان گلایه های 

خود را به غلامی وزیر علوم ابراز کردند. او در پاسخ به 

دانشجویان معاون فرهنگی اجتماعی وزارت علوم را 

عنوان نماینده وزارتخانه معرفی کرد و گفت: »تعیین سخنگو 

درحیطه اختیارات بنده نیست. رئیس دانشگاه تهران بر 

روند این مراسم نظارت داشته است.«

او ادامه داد: »انجام تمام کارهای دانشگاه ها برعهده من 

نیست، البته حاضرم تمام این کارها را انجام دهم.« 

انتقادات فعالان دانشجویی دانشگاه تهران در حاشیه مراسم آغاز سال تحصیلی


